

تطور الفكر السياسي في اليمن 1930 - 1962 م

أ. اسماعيل قحطان

جهت النشر جامعت الملكة أروى copyrights©2006

ملخص رسالة ماجستير:

تطور الفكر السياسي في اليمن · a1962-1930

الطالب: إسماعيل قحطان جامعت صنعاء- كليت الآداب- قسم التاريخ إشراف: الأستاذ الدكتور/ أحمد قائد الصايدي

قام الباحث في هذه الدراسة بالبحث في الفكر السياسي في اليمن خلال الفترة الممتدة بين عامي 1930 و 1962م.، وهي هترة تاريخية لم يسبق لأي باحث أن درسها، كما أنها المرحلة التي شهدت نهاية الحكم الإمامي في الشمال، ونمَّت فيها عوامل الثورة على الوجود الاستعماري في الجنوب، الذي انتهى احتلاله لمستعمرة عدن فيما بعد (عام 1967م). وقد ركز على دراسة الفكر السياسي في اليمن (شماله وجنوبه) خلال الثلاثين عاماً التي سبقت قيام ثورة 1962م، دون الاقتصار على دراسة شطر من اليمن دون الأخر.

> كما قام الباحث، بتتبع تاريخ الحركات والتنظيمات السياسة في شمال اليمن وجنوبه، والتي أسهمت في تطور الفكر السياسي في اليمن من حيث نشاتها، واستمرارها، أو انقسامها وتفككها في بعض الحالات، أو قيام تحالفات وتكتلات سياسية من عدد من هـذه التنظيمات، وكذلك تتبع الأفكار السياسة لكل حركة ومدى تأثير هذه الحركة على مجرى الأحداث.

يتناول موضوع البحث دراسة تطور الفكر السياسي في اليمن خلال الفترة من

1930-1962م، وهي دراسة تاريخية تشتمل على: تمهيد، وأربعة فصول، وخاتمة، إضافة إلى الملاحق. ويمكن إيجاز محتواها في التالي:

التمهيد: نبذة مختصرة عن الأوضاع السياسية والاقتصادية والاجتماعية في كل من الملكة المتوكلية ومستعمرة عدن ومحمياتها. وقد اختلفت هذه الأوضاع بين الشمال وعدن والمحميات في جميع هذه النواحي.

الفصل الأول: المؤثرات التي ساهمت في تشكل وتطور الفكر السياسيَ في اليمن، من مؤثرات داخلية، ومؤثرات خارجية؛ فلم يكن الفكر السياسي في اليمن خلال

الفترة من 1930-1962م، وليد لحظته، بل كانت لـه جــذوره في الفكــر السياســى الإسلامي، كما كان للتيارات الفكرية الحديثة دورها في التأثير على الشباب اليمني المثقف الذي تمكن من الاطلاع والتعرف عليها من خلال الكتب والصحف والمجلات العربية التي كانت تأتي إلى عدن أو ما يتم تسريبه منها إلى الشمال.

ومن المؤشرات الداخلية المؤشرات التراثية، المتمثلة في الفكر السياسي الإسلامي، الذي نما وتطور على أيدي الفرق الإسلامية، والعلماء المجتهدين. كما كان لسياسات المملكة المتوكلية الداخلية والخارجية، وانقلاب 1948م. وتأثيرات فشله، وانقلاب 1955م. وفشله، وما أثير من جدل سياسي حوله، دورها في التأثير على تطور الفكر السياسي في اليمن. كذلك كان للاستعمار وسياساته في الجنوب، وللمنظمات والأحزاب المحلية، دور في التأثير على تطور الفكر السياسي والحركة الوطنية التي دعت إلى تحرير الجنوب من الاحتلال الإنجليزي وقيام الوحدة اليمنية، وكذلك إسقاط نظام حكم الإمامة الزيدية في الشمال، وإقامة النظام الجمهوري.

أما المؤثرات الخارجية، فقد تمثلت في ك تابات المفك رين العرب من ذوي الاتجاهات الإسلامية والاتجاهات العروبية الاستقلالية خلال القرن التاسع عشر وحتى أواخـر العهـد التركـي، كمـا تمثلـت في القضية الفلسطينية، وثورة 1952م. في مصر،

وأطروحات الأحزاب القومية والإسلامية والشيوعية، وتحقُّق أول محاولة وحدوية عربية (وحدة مصر وسوريا) ثم فشلها.

الفصل الثاني: فقد تطرق إلى أهم القضايا التي تناولها الفكر السياسي اليمني في شمال اليمن، وهي فكرة الإمامة التي وجدت في اليمن لفترة تزيد عن ألف عام وحكم اليمن بواسطتها.

الفصل الثالث: أهم قضايا الفكر السياسي في جنوب اليمن، وهي: فكرة الحكم الذاتي التي دعت إلى قيام حكم مستقل لستعمرة عدن، وفكرة الجنوب العربي، التي دعت إلى قيام حكم يضم عدن والمحميات دون الاعتراف بكونها يمنية، وفكرة الجنوب اليمني التي كانت فكرة مضادة للفكرتين السابقتين الداعيتين إلى فصل عدن عن بقية أجزاء اليمن تحت شعار (عدن للعدنيين)، وفصل عدن ومحمياتها عن شمال اليمن تحت اسم (الجنوب العربي). وتطور هذه الفكرة حتى بلغت مرحلة فكرة الكفاح المسلح على يد حركة القوميين العرب عام 1961م.

الفصل الرابع: فقد تناول أهم قضايا الفكر السياسي اليمني في عموم اليمن ومنها الوحدة الإسلامية والوحدة العربية والوحدة اليمنية، والقضية الفلسطينية والاستعمار.

أما الخاتمة: فقد تضمنت خلاصة عامة للبحث، وأهم النتائج التي توصل إليها الباحث.

Abstract:

The Development of Political Thought in Yemen Between 1930-1962

Researcher: Ismael Kahtan Sana'a University, Faculty of Arts, Department of History Supervisor: Dr. Ahmed Qaid Al-Saidi

The researcher studied the political thought in Yemen in the period 1930 and 1962, an area which has not been explored before by any researcher. It is the era which marked the end of the Imam's rule in the Northern Yemen. This era witnessed the development of factors which lead to the revolution against the colonial presence in Southern Yemen which ended its occupation to Aden later in 1967.

The researcher focused on the study of political thought in the two parts of Yemen (north and south) during the 30 years which preceded the 1962 Revolution.

The researcher studied the history of the political movements and organizations in North Yemen and South Yemen which contribution to the development of the political thought in Yemen which included its origin, progress, divisions, breakouts, and the political alliances of these organizations. The study also monitored the political ideas for each organization and how it effected the unfolding of events.

The research includes a prologue, four chapters, an afterward, and the appendices.

The Prologue: It is a summary of the political, economical, and social situation in the Mutawakili Kingdom and the occupied Aden and the other colonized cities. There are discrepancies in the situation in the north and Aden and the other occupied cities.

Chapter One: It covers the factors which contribution to shaping and developing the political thought. This includes internal and external factors. The political thought in Yemen between 1930 and 1962 was not an ad hoc product but rather it has roots in the Islamic political thought. The contemporary intellectual schools also played a role on shaping the intellectual thoughts of the Yemeni youth through the Arabic books, the newspapers, and magazines which were available in Aden or smuggled into the north.

Among the internal factors is the heritage which was manifested in the Islamic political thought developed by the Islamic intellectual groups as well as the scholars and the Mujtahideen (A term used to describe senior scholars who are able to derive Islamic rules and apply them to contemporary issues). Among the factors which shaped the

development of the political thought in Yemen are the internal and external policies of the Mutawakili Kingdom, the failed 1948 coup and its consequences, and the 1955 failed coup and its consequences and political controversies. The colonization and its policies in the south and the local organizations and parties also contributed to shaping the political thought, the national movement which called for both the freedom of the south from the English occupation and to the establishment of the Yemeni unification, the collapse of the Zaidi Imamates rule in the north, and the establishment of a republican regime.

The external factors include the writings of the Islamically-oriented Arab intellectuals and the Arab nationalist movements in the 19th century until the end of the Turkish era. Also included is the Palestinian issue, the 1952 Revolution in Egypt, the literature of the nationalist, Islamist, and communist parties, and the establishment of the first attempt for an Arab union between Egypt and Syria which failed later.

Chapter Two: It includes the most important issues pertaining to the

political thought in north Yemen which is the concept of Imamate that ruled Yemen for more than 1000 years.

Chapter Three: It includes the most important political thought in south Yemen: the concept of autonomy which called for an independent governance in the colonized Aden; the concept of the Arab South which called for the recognition of a union of Aden and other colonized cities without recognizing that it is a Yemeni union; and the concept of Southern Yemen which opposed the previous two concepts that called for the breakout of Aden from Yemen under the slogan "Aden is for Adenis". This thought developed until it reached the concept of armed struggle which was adapted by the Arab nationalist movement in 1961.

Chapter Four: It covers the most important issues related to the political thought throughout Yemen which included the Islamic unification, Arab unification, and Yemeni unification. It also covered the Palestinian issue and the colonization.

The Afterward: It includes an overall summary for the research and its conclusions.